
Дэпутатаў усіх мясцовых 
Саветаў аб’ядноўваюць агуль-
ныя задачы: выкананне прагра-
мы адраджэння вёскі, рашэнне 
пытанняў сваіх выбаршчыкаў, 
паляпшэнне жыллёвых умоў, 
удасканальванне сацыяльнай 
сферы. Дзякуючы рэалізацыі 
шэрагу дзяржаўных праграм, 
выкананне якіх кантралююць 
дэпутаты, у многім змяніліся 
якасныя паказчыкі жыцця 
насельніцтва. Аднак якімі 
паўнамоцтвамі надзелена 
прадстаўнічая галіна ўлады 
на месцах? На самай справе 
ўсе рычагі праўлення зна-
ходзяцца пад жорсткім кан-
тролем кіраўнічай вертыкалі 
аўтарытарнага рэжыма Аляк-
сандра Лукашэнкі. Пры гэ-
тым выканаўчая галіна ўлады 
падмяла пад сябе і парла-
мент, і судовую ўладу, і прэ-
су, і прадстаўнічую ўладу. 
Празмерная цэнтралізацыя 
ўлады ў руках невялікай групы 
самазванцаў спараджае дык-
тат над любым праяўленнем 
ініцыятываў грамадства. 
Менавіта таму дэпутаты 
Саветаў усіх узроўняў баяц-
ца працаваць самастойна. 
Пераважная большасць з іх 
сядзяць у кабінетах, чакаюць 
загадаў зверху і грошай на 
неабходныя мерапрыемствы. 
У выніку маем тое, што маем. 

Само існаванне мясцовых 
Саветаў – гэта бутафорыя, вы-
бары дэпутатаў – фарс, а іх 
праца – імітацыя грамадскай 
дзейнасці. 

Таму на Шуміліншчыне за-
хавалася нямала населеных 
пунктаў, дзе няма ні дарог, 
ні агароджы, ні якаснага во-
дазабяспячэння. А дэфіцыт 
якаснай пітной вады – гэта 
здароўе людзей. Ад здароўя 
людзей залежыць эканамічнае 
становішча дзяржавы. 

Пра гэтыя праблемы ішла 
гаворка на сесіі Мікалаёўскага 
сельскага Савета дэпутатаў, у 
якой прыняў удзел старшыня 
раённага выканаўчага камітэта 
Вальдэмар Антонавіч Падляш-
чук. Мікалаёва – адзін з буй-
нейшых населеных пунктаў у 
раёне. А чым большае сяло, 
тым больш і праблем, якія не 
вырашаюцца. Як і заўсёды, 
на сесіі трымалі справаздачу 
кіраўнікі тых прадпрыемсваў, 
якія размешчаны  на тэрыторыі 
сельсавета. 

Першым выступіў в. а. ды-
рэктара СФГ “Крыніца” А. П. 
Барысевіч. Ён прывёў нека-
торыя паказчыкі па асноўных 
здабытках гаспадаркі, дзе 
ўдалося дасягнуць по-
спеху. Але ў цэлым жыццё 
працоўнага калектыву сельга-
спрадпрыемства незайздрос-

нае. Не выкананы дзяржзака-
зы па мясу і малаку. Мала таго, 
якасць малака ў гэтым каапе-
ратыве самая нізкая ў раёне. 
Працоўная дысцыпліна падае: 
пачасціліся выпадкі прагулаў 
і п’янства. Адкуль тады браць 
грошы на заработную пла-
ту і на далейшае развіццё 
вытворчасці? Пра якасць ме-
дыцынскага абслугоўвання 
сельскіх жыхароў казала на 
сесіі загадчыца Мікалаёўскай 
участковай бальніцы Н. У. 
Гапоненка. Аграгарадок 
пабудавалі, а бальніца па-
ранейшаму засталася са ста-
рой матэрыяльна-тэхнічнай 
базай. Не адрамантавалі фасад 
будынка, тэрмінова патрэбны 
аўтамабіль, стаматалагічная 
ўстаноўка і іншае абсталя-
ванне. Ужо дзесьці з паўгода 
не знойдуць фельчара на 
Мішкавіцкі ФАП. А між іншым, 
там пражывае каля шасцісот 
сяльчан. Дарэчы, Мішкавічы 
– гэта адзіны цэнтр сель-
скай гаспадаркі, дзе дагэтуль 
не пралажылі асфальт да 
Шуміліна. Наогул, амаль усе 
дарогі і вуліцы ў Мішкавічах і 
Мікалаёве патрабуюць рамон-
ту. Ёсць праблемы з цэнтраль-
ным ацяпленнем: канчаткова 
прагніла цеплатраса. 

Напрыканцы пасяджэн-
ня слова ўзяў кіраўнік раёна 

В. А. Падляшчук. Вальдэмар 
Антонавіч абнадзеіў падна-
чаленых сабе дэпутатаў тым, 
што распрацаваны планы па 
падсыпцы вясковых вуліц і 
дарог. Рыхтуецца дакумента-
цыя па замене цеплатрасы. 
Ён папракнуў (праўда невя-
дома каго) ў нерацыяналь-
ным расходванні фінанасавых 
сродкаў. І сапраўды, чаму не 
закупілі для бальніцы неаб-
ходнае сучаснае абсталяван-
не? Канкрэтнага адказу на 
гэта пытанне на сесіі не пра-
гучала. Надалей Вальдэмар 
Антонавіч звяргнуў увагу на 
занятасць насельніцтва. Пасля 
таго, як у Мікалаёве закрылі 
птушкаплемлепрадуктар, тут 
востра паўстала праблема 
беспрацоўя. Старшыня рай-
выканкама паведаміў пра-
сутным, што ўлады шукаюць 
інвестараў для будаўніцтва 
новай вытворчасці на базе 
былога птушатніка. Але ўсё 
гэта на перспектыву. Колькі 
яшчэ часу чакаць вяскоўцам 
рэканструкцыі аб’ектаў са-
цыяльнай сферы – невядо-
ма. Вядома пакуль што адно 
– дзейнасць дэпутатаў пер-
шаснага ўзроўню на развіццё 
інфраструктуры – мінімальнае. 
Як і мізерны аўтарытэт органаў 
мясцовага самакіравання.

Аляксандр  Шчамлёў.
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты «Світанак» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Світанак” змяш-
чае бясплатныя абвесткі 
чытачоў выдання. Дзеля раз-
мяшчэння абвесткі запоўніце 
купон або патэлефануйце ў рэ-
дакцыю.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты «Світанак».

НЕЗАЛЕЖНАЯ ГАЗЕТА ШУМІЛІНШЧЫНЫ Áåëàðóñü, 
  òâîé íàðîä 
    äà÷àêàåööà 
Çàëàöiñòàãà, 
    ÿñíàãà äíÿ! 
Ì. Áàãäàíîâi÷.СЬВIТАНАК

Надоечы ў адным з інтэрв’ю кіраўнік 
РБ Аляксандр Лукашэнка чар-
говы раз напомніў журналістам, 

што вельмі паважае вялікага правадыра 
бальшавіцкага перавароту Уладзіміра Леніна. 
І даказаў гэта тым, што захаваў традыцыі 
савецкіх “ударнікаў”. Калісьці яго вялікі 
настаўнік Ленін насіў на сваіх плячах бервяно 
разам з рабочымі. Таму  і сучасны вучань Леніна 
вялікі правадыр Рэспублікі Беларусь Аляк-
сандр Лукашэнка 11 красавіка перапрануўся 
ў форму простага рабочага і пайшоў са сваёй 
адміністрацыяй на будоўлю мяшаць бетон. Ды 
яшчэ сына з сабою захапіў, каб той з маленства 

пранікнуўся ідэяй камуністычнага суботніка. 
Што такое суботнік, нашым шумілінцам тлума-
чыць няма патрэбы. Прывучанае да такіх ура-
чыстых мерапрыемстваў насельніцтва нашага 
раёна дружна выйшла разам з работнікамі 
райвыканкама на ўсеагульны рэспубліканскі 
суботнік. 7628 чалавек з самага ранку пачалі 
працу: хто на калгасных палетках, хто ў парках 
і на вуліцах, шмат людзей працавала на сваіх 
рабочых месцах. Усяго за дзень зарабілі 25 
мільёнаў рублёў, з іх у фонд суботніка будзе 
пералічана 16,3 мільёны рублёў. 

Я. Вайтовіч.

Адказ – 
адмоўны

ВЕЧНЫЯ НЕДАХОПЫ

АБ’ЯВА

http://haradok.belarda.org – сайт нашага рэгіёна

15 красавіка актывіст Руху “За Свабо-
ду” Аляксандр Шчамлёў падаў заяўку ў 
Шумілінскі райвыканкам на правядзен-
не сходу выбаршчыкаў г. п. Шуміліна 
23 красавіка з былым кандытатам у 
дэпутаты Палаты прадстаўнікоў НС 
Рэспублікі Беларусь Аўтуховым Леанідам 
Аляксандравічам і яго даверанай асобай, 
лаўрэатам прэміі Еўрапейскага Саюза 
імя акадэміка А. Д. Сахарава Аляксан-
драм Уладзіміравічам Мілінкевічам для 
сумеснага абмеркавання мэтазгоднасці 
АЭС у Беларусі. Праз тыдзень з райвы-
канкама быў атрыманы адказ за подпісам 
намесніка старшыні райвыканкама А. М. 
Зайцава. У адказе было ўказана на немаг-
чымасць правядзення сходу ў зале гарад-
скога Дома культуры. У прыватнасці, спа-
дар Зайцаў паведаміў, што на 23 красавіка 
ў зале запланавана рэпетыцыя тэатраль-
нага гуртка, акрамя таго, далей будзе 
праводзіцца дыскатэка школьнікаў. Дру-
гога памяшкання для правядзення сходу 
выбаршчыкаў кіраўніцтва райвыканкама 
не прапанавала. Па ўсяму відаць, што 
забаўляльныя танцулькі для чыноўнікаў 
райвыканкама намнога даражэй, чым 
важнае палітычнае мерапрыемства на са-
мую актуальную праблему нашай краіны. 
На вялікі жаль, людзі, якія павінны думаць 
па дзяржаўнаму і клапаціцца пра бяспе-
ку усяго беларускага народа, паводзяць 
сябе не больш салідна, чым сацыяльна 
нясталыя падлеткі. 

У. Арэшкін.Запаветы 
Ільіча

ТЭАТР ЮНАГА ГЛЕДАЧА
Дзіцячая творчасць у вёсцы Амбросавічы 

набыла новыя формы. У апошні дзень 
веснавых канікул у адноўленым сельскім 
Доме культуры адбылася прэм’ера 
дзіцячага спектакля “Новы Калабок”. Тэа-
тральную пастаноўку падрыхтавалі вучні 
сярэдніх класаў Амбросавіцкай сярэдняй 
школы пад кіраўніцтвам В. П. Яўланавай. 
Валянціна Пятроўна нядаўна была прыз-
начана дырэктарам СДК . Паглядзець каз-

ку па п’есе Пятра Васючэнкі прыйшлі не 
толькі школьнікі, але іх настаўнікі, бацькі 
і аднавяскоўцы. Ролю калабка выкана-
ла Аня Новікава. За прыгодамі казачных 
персанажаў з захапленнем сачылі гледа-
чы і не раз падтрымлівалі юных артыстаў 
апладысментамі. А дзеці ігралі ў артыстаў 
з задавальненнем. Даўно ў вёсцы не было 
такога арыгінальнага мерапрыемства. 

Уладзімір Амбросаў.

Вынікі апытання на http://haradok.belarda.org: 
Што трэба першачаргова рабіць мясцовай уладзе?

Засыпаць ямы на вуліцах ......................................................................... 9%
Стварыць месцы адпачынку моладзі ............................................... 32%
Выплаціць дапамогу, прадаўшы джыпы ......................................... 27%
Стварыць новыя працоўныя месцы ................................................. 27%
Пазбавіцца “тэлефоннага” права .......................................................... 5%

Шаноўны чытач! Адкажыце на пытанні 
(падкрэсліце варыянты адказа) і дашліце 
анкету на адрас рэдакцыі. Дзякуй!

Апытанне  аб выданні 
1. Як Вы ацэньваеце змест выдання?

2. Як Вы ацэньваеце вёрстку выдання?

3. Як Вы ацэньваеце якасць друку?

4. У выданні мяне цікавіць: (укажыце 
тры пазіцыі)

1. матэрыял пра мясцовую ўладу;
2. матэрыял пра мясцовыя праблемы 

(камунальныя, дабраўпарадкавання, праца 
арганізацый);
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Паесці можна і ў суседзяў

В приведенной ниже таблице предлагает-
ся цена на некоторые наиболее ходовые 
товары в. г. п. Шумилино на 28. 4. 2009 г. 

Хлеб чёрный………………………….1490
Батон…………………………………..1690
Молоко, 3,5%, 1 л ........................................1540
Сахар, 1 кг ……...…………………….. 2210
Масло подсолнечное
«Золотое семечко» ………………..… 3910
Колбаса вареная 
«Докторская» ……………………… 11200
Масло сливочное 
«Крестьянское», 1 кг ……….……....... 2710
Макароны, 1 кг …………………….... 2760
Крупа рисовая, 900 г ………….…….. 4450
Крупа гречневая, 900 г ……………... 2800
Сельдь развесная, 1 кг ………………7080
Водка «Северная губерния» ……….. 7040

Чаму людзі п’юць, а галоўнае, чаму 
многія п’юць проста бязбожна і аша-
лела, як перад спыненнем свету? 
Пытанне не будзённае, і настолькі 
няпростае, што адказаць на яго не 
змогуць нават знакамітыя нарколагі. 
Большасць топяцца ў алкаголі ад рас-
пусты, а магчыма і ад безвыходнасці – 
ад таго, што на зарплату акрамя хлеба і 
“чарніла” нічога не купіш. Найбольш за 
усіх  вяскоўцы, бадай, самае безупын-
ныя людзі ў гарэлцы. Жыццё на вёс-
цы – нудота як летам, так і зімой для 
трактарыстаў і жывёлаводаў. Выхад-
ных амаль не бывае, а ў калгаснай касе 
здаровы мужчына часта атрымлівае на 
рукі гэтак тысяч пад сто. Вось і запівае. 
Такі “лад жыцця” выбраў для сябе 
грамадзянін С. з вёскі Башні. Пастаянна 
піў, а калі напіваўся, то біў сужыцельку. 
На працягу двух гадоў ён прыцягваўся 
да адказнасці за прычыненне жан-
чыне цялесных пашкоджанняў. Не 
далі выніку і прафілактычныя гутаркі. 
Супрацоўнікі РАУС завялі на жыхара 
С. крымінальную справу і перадалі ў 
суд. Мужчына быў асуджаны на шэсць 
месяцаў арышту, пасля чаго будзе 
накіраваны на адзін год у лячэбна-
працоўны прафілакторый. 

А. Прылуцкі.

Цены на 
социально 
значимые 
товары

ПІТЭКАНТРАПЫ

Паводле выступлен-
ня прэм’ер-міністра 
Сяргея Сідорскага 

на пасяджэнні Прэзідыума 
Савета Міністраў на 
развіццё вёскі накіравана 
69 трыльёнаў рублёў. Раз-
ам з тым з-за скарачэння 
пасяўных плошчаў у гаспа-
дарках было недаатрымана 
паўтара мільёна бульбы і 
36 тысяч пладоў і ягад. Каб 
выправіць становішча і да-
сягнуць жаданых вынікаў, 
сельскагаспадарчую вы-
творчасць накіравалі на 
экстэнсіўны шлях развіцця. 
Да прыкладу, нашаму раё-
ну загадалі распахаць аж 
20100 гектараў, што на 
8100 гектараў больш, чым у 

мінулым годзе. Павялічылі і 
план па збожжавых культу-
рах – трэба ўбраць намалот 
на 50 тысяч тон. Не забылі 
пра тэхнічную дапамогу: 
раёну выдзелілі 16 новых 
энерганасычаных трактароў 
і шмат іншай тэхнікі, за якую 
давядзецца выплаціць пяць 
мільярдаў рублёў. Тэхніка 
дарагая і складаная, зробле-
на па замежным тэхналогіям. 
У сувязі з гэтым кіраўніцтва 
раёна вымушана  пераглед-
зець ранейшую практыку 
абслугоўвання прыватных 
агародаў на вёсцы. Было вы-
рашана вывесці збожжавыя 
кліны прыватнікаў у калгас-
ны масіў. Нічога не зробіш: 
строгі рэжым эканоміі не 

дазваляе пускаць дарагую 
тэхніку па дробязным со-
ткам дачнікаў і пенсіянераў. 
Цяпер многае залежыць ад 
працы кожнага хлебароба: 
важна не толькі зацвердзіць 
планы і задзейнічаць рэсур-
сы, але і прыкласці агульныя 
намаганні для пастаўленай 
задачы. Паколькі на Беларусі 
па-ранейшаму яшчэ зашмат 
увагі надаюць развіццю 
аграрнага сектара. Мабыць 
тут ёсць правільны разлік: 
выьворчасць прадуктаў хар-
чавання з-за традыцыйна 
вялікага попыту заўсёды буд-
зе адным з самых запатраба-
ваных кірункаў дзейнасці.

Алесь Шумскі.

ЭКСТЭНСІЎНЫ ШЛЯХ РАЗВІЦЦЯ

І ТАКОЕ БЫВАЕ

Гэты суд быў выяз-
ны. Прайшоў ён у вёсцы 
Мішкавічы. Сюды прыехала 
суддзя суда Шумілінскага 
раёна А. А. Сініцкая. 
Сабраліся работнікі адукацыі, 
прадстаўнікі сельвыкан-
кама, спецыялісты аховы 
дзяцінства. Судзілі бацькоў 
адной мнагадзетнай сям’і.  
Звычайна пазбаўляюць 
правоў неблаганадзейныя 
семьі хранічных алкаголікаў. 
Аднак у гэтым выпадку 
сітуацыя, мякка кажучы, не-
стандартная. Бацька мае пра-
цу, яго лічаць у СФГ “Крыніца” 
нядрэнным жывёлаводам. 
Маці не працуе -  апраўдалася 
тым, што некаму прыгледзець 
за чатырохгадовым сынам. 
Сям’я пераязджала па раёне 
з месца на месца і засталася 

практычна ні з чым. У аддале-
най вёсцы Галі дваім старэй-
шым дзецям трэба дабірацца 
да бліжэйшай школы аж за 
девяць кіламетраў. Педагогі, 
участковы, старшыня сельса-
вета сталі рэгулярна навед-
ваць сям’ю пасля таго, як дзеці 
пачалі хадзіць па суседзям 
і прасіць паесці. На паўгода 
дзяцей адправілі ў Обальскі 
дзіцячы прытулак. Калі дзя-
цей зноў вярнулі ў сям’ю, іх 
жыццё стала невыносным. 
Шматлікія праверкі сацыяль-
ных педагогаў нічога не далі. 
Дзеці ўсё роўна заставаліся 
недагледжанымі: хадзілі га-
лодныя, часта хварэлі. На ра-
боту ў калгас маці не хадзіла, 
хіба што раз-пораз яе бачылі 
на пераборцы бульбы. Грошай 
не было - зарплата ў бацькі 

была маленькая. У райвыкан-
кам за адраснай дапамогай 
бацькі не звярталіся, ды і да-
кументы ў іх былі не ў парадку 
– дагэтуль не памянялі паш-
парты. Уладкаваць малодшых 
дзяцей у садок не захацелі. 
Агарод не пахалі, жывёлу не 
вырошчвалі. Чорны хлеб на 
стале стаў раскошай для гэ-
тай сям’і. Элекрычнасці ў хаце 
няма, газу няма. Як ёсць, так 
і добра. Калі на пасяджэнні 
суддзя Сініцкая дала слова 
бацькам, то яны маўчалі. Усіх 
прысутных на судзе проста 
шакіраваў гэты прыклад ча-
лавечай убогасці. Згодна з 
рашэннем  суда і жонка і муж 
былі пазбаўлены бацькоўскіх 
правоў. 

С. Горкі.

ІЗАЛІРАВАЛІ 
САДЫСТА

Абрабаваў... нябожчыка
Маральнасць – гэта само жыццё, дакладней 

– тая частка жыцця, якая звязана са справамі 
чалавека, яго практычнымі паводзінамі, 
рэальнымі ўчынкамі. З маральнасці паступо-
ва вырастае мараль. А мараль – гэта кароткія, 
мудрыя правілы, якія цвёрда рэгулюць (вельмі 
строга накіроўваюць) паводзіны людзей. На-
прыклад: не забівай, не крадзі, не хлусі, па-
важай старэйшых і г. д. Ёсць вучоныя, якія 
лічаць, што мараль бывае добрая, станоўчая 
і злая, адмоўная. Злая мараль эгаістычная, 
себялюбівая, якая сцвярджае, што “чалавек 
чалавеку – воўк”, “свая кашуля бліжэй да цела” 
і інш. Мараль эгаістаў і себялюбцаў сцвярджае 
толькі сваю выключнасць: толькі я, толькі для 
мяне, а астатняе – “гары яно агнём”, “мая хата з 
краю”. У старажытнасці існавала павер’е, што 
на адным плячы ў чалавека сядзіць анёл, а на 
другім д’ябал, і кожны нашэптвае сваё. Каго на-
слухаецца чалавек, так і будзе паводзіць сябе. 
Як аказалася , у санітара В.  Шумілінскага ад-

дзялення дзяржаўнай службы медэкспертызы 
ўгняздзілася ў сэрцы нядобрая, д’ябальская 
мараль. Здарылася няшчасце. У морг даставілі 
маладога хлопца, які загінуў у аварыі. Распра-
наючы нябожчыка, санітар знайшоў у кішэні 
кашалёк, у якім было 180 тысяч рублёў. Не 
ўтрымаўся ад спакусы: забраў сабе 140 тысяч, 
рэшту паклаў назад – вырашыў, што грошай 
на пахмелку хопіць, а прапажу не знойдуць. 
Родныя хлопца, якія  прыехалі забіраць яго 
цела і рэчы, заўважылі прапажу. Заявілі ў 
міліцыю, пачалося следства. У ходзе следства 
санітар прызнаўся, што выцягнуў грошы ў 
мёртвага. Справу перадалі ў суд. Па рашэнню 
суда Шумілінскага раёна санітар В. будзе год 
знаходзіцца на выпраўленчых работах з утры-
маннем 10% заробку ў даход дзяржавы. Будзе 
час падумаць, ці варта нажывацца на чужым 
горы.

С. Горкі.

Калегі Кугневіч і Кузьмін са 
сваімі сем’ямі ў нядзелю паехалі 
за горад.  –Ой які цуд – крыкнуў 
Кугневіч, калі яны выйшлі з ваго-
на ў сасновым бары. - Гэта  што, 
сказала жонка Кузьміна. – Вось у 
лес зойдзем. Там азон! Кіслароду, 
кіслароду колькі! Грудзі распірае. 
Кугневіч задаволена паляпаў сябе 
па жываце і азірнуўся наўкола.  
– Мы тут у мінулую нядзелю сіл 
набіраліся. Дзень быў сонечны і 
спякотны. Яны ішлі па вузенькай 
сцяжынцы, зарослай высокай 
травой. Сакаталі конікі, пырхалі 
матылькі, звінелі птушкі. Рай, а 

не зямля. Раптам пад чаравікам  
Кугневіча нешта хруснула. 
Разгарнулі траву, а там кавалак 
бутэлькі. А жонцы Кузьміна пад 
ногі трапіла бляшанка з пад 
кансерваў.  – Вось жа людзі, - 
сказаў Кугневіч і злосна плюнуў. – 
Трэба ж пакінуць такія сляды пасля 
сябе. – Ёсць яшчэ ў нас такія гра-
мадзяне, - развёў рукамі Кузьмін. 
– Людзі з невысокім узроўнем 
выхавання. Чым глыбей ішлі ў 
лес, тым прыгажэй ён быў. І тым 
больш траплялася на зямлі роз-
нага смецця, што пакінулі пасля 
сябе тыя, хто адпачываў на ўлонні 

прыроды. Бутэлькі былі разбітыя. 
Відаць, балявалі шырокія натуры: 
апарожніць бутэльку і – трах аб 
пень. Далей выйшлі на палянку. 
Яна была ўтульная і прыгожая. 
Але і яна была засмечаная папе-
рай, шалупіннем ад яек, рознымі 
аб’едкамі і разбітымі бутэлькамі. А 
вяршынка маладзенькай бярозкі 
была зламана і там жа кінута. – Не, 
тут бясспрэчна былі людзі.- сказаў 
Кузьмін, -  Сляды пітэкантрапаў. 
– Як ты сказаў? Пітэкантрапы? 
Здорава, - зарагатаў Кугневіч. 
Паставілі свае сумкі, сталі даста-
ваць закуску. Не паспелі дзюбнуць 

па кілішку, як раптам малодшы 
сын Кузьміна падняў скамеча-
ныя газеты.  – Тата! – пазнаўшы 
газеты з рэдакцыі, дзе працаваў 
бацька, закрычаў Вовачка, ма-
лодшы з сям’і Кугневічаў. – Гэта 
ж мы тут адпачывалі апошні раз 
! Вось і бярозка, якую ты зламаў. 
Кузьмін моўчкі чыркнуў запал-
кай і падпаліў смецце. А Кугневіч 
унурыўся ў скамечаную газету і 
чытаў артыкулы – усе свае арты-
кулы пра дзікуноў, што нішчаць 
прыроду.

Алесь Прыбярэжны.

3. матэрыял пра  Віцебшчыну;
4. матэрыял пра падзеі ў краіне;
5. аналітычныя матэрыялы;
6. прыватныя абвесткі;
7. матэрыял пра землякоў;
8. вынікі інтэрнэт-апытання;
9. ўсё цікава

5. Рэдакцыі трэба больш пісаць пра 
(пазначце тры адказа):

1. праблемы мясцовай ўлады;
2. мясцовыя праблемы жыхароў;
3. дасягненні ўладаў;
4. вядомых асоб раёна;
5. спартыўныя мерапрыемства;
6. культурныя падзеі;
7. моладзевыя праблемы;
8. практычныя парады ( пра сад, ага-

род, здароў’е, сям’ю, выхаванне дзетак)
9. гісторыю рэгіёна і краіны
Паведаміце пра сябе:
1. Пол: муж; жан. 
2. Узрост  да 20 гадоў;  20-35 гадоў; 36-55 

(60); 55(60)  і больш;
3.Адукацыя: сярэдняя ; сярэдне-

спецыяльная; незакончаная вышэйшая; вы-
шэйшая

4. Сацыяльны статус: бюджэтны работнік; 
працоўны; студэнт; прадпрымальнік; часова 
не працуе ( беспрацоўны), пенсіянер.

З ЗАЛЫ СУДА

А цены растут

Все культурно-массовые 
мероприятия в Витебске те-
перь будут проводиться на 
площади Победы, которая 
в ближайшее время станет 
центральной городской 
площадью областного цен-
тра 

В настоящее время здесь 
приступили к благоустрой-
ству, параллельно ведется 
разработка проекта. Объем 
необходимых на эти цели 
инвестиций пока просчиты-
вается. 

Сведения о начале работ, 
появившиеся в  отдель-
ных средствах массовой 
информации, вызвали бес-
покойство граждан, про-
живающих в близлежащих 
домах. Однако в ходе состо-
явшейся накануне встречи 
представителей местных 
органов власти и населения 
удалось достичь взаимопо-
нимания. «Люди получили 

полные разъяснения из 
первых уст», - подчеркнул 
собеседник. Так, например, 
всех волновал вопрос о 
судьбе зеленых насажде-
ний. Звучали упреки, что 
они уничтожаются. Между 
тем каждое дерево, а их 71, 
подсчитано. Сейчас они по 
специальным технологиям 
выкапываются с корнями 
и пересаживаются в парк 
имени Советской Армии. Не 
забыты и люди. Для сниже-
ния шума при проведении 
праздничных торжеств уже 
началась термореновация 
домов по улице Ленина, во 
всех квартирах ближайших 
к площади домов по же-
ланию граждан бесплатно 
будут установлены стекло-
пакеты, проведена зашивка 
балконов. Также предстоит 
благоустроить дворовые 
территории, рассказал зам-
председателя горисполкома.

Площадь Победы в Витеб-
ске является самой боль-
шой в Беларуси и одной из 
крупнейших в Европе, ее 
размер составляет свыше 
72 тыс.кв.м. Количество лю-
дей, которые могут на ней 
вместиться, - 250 тыс. чело-
век. Теперь в соответствии 
с новым статусом здесь бу-
дут проводиться не только 
празднества, посвященные 
Дню Победы и освобожде-
нию Беларуси от немецко-
фашистских захватчиков, но 
и все другие значимые куль-
турные мероприятия. 

Площадь Свободы также 
не останется без внимания. В 
соответствии с дальнейшим 
планом развития областно-
го центра, она включена в 
историческую часть города, 
здесь планируют восстано-
вить Свято-Николаевский 
храм.

Ц Е Н Т Р  В И Т Е Б С К А 
С М Е Щ А Е Т С Я 



№8, КРАСАВІК 2009 ГОДА 3 СТАР.СЬВIТАНАК

Магчымасьць вяр-
таньня Беларусі ў 
эўрапейскія структу-

ры разглядалася ў Менску на 
канфэрэнцыі «Ўдзел грамадзян-
скай супольнасьці ў ініцыятыве 
«Ўсходняе партнэрства».

Яе арганізавалі прадстаўнікі 
«Плятформы падтрымкі 
супрацоўніцтва беларускіх 
арганізацый грамадзянскай 
супольнасьці і мясцовых уладаў» 
разам з брусэльскім офісам 
«За дэмакратычную Беларусь». 
Афіцыйны Менск на канфэрэнцыі 
прадстаўлены ня быў, хаця сярод 
выступоўцаў чакалі і супрацоўніка 
МЗС Беларусі.

Удзельнік сёньняшняй дыску-
сіі, старшыня беларускага Шума-
наўскага таварыства Ігар Лялькоў 
сказаў «Свабодзе», што ўдзел ва 
«Ўсходнім партнэрстве» можа 
стаць першым крокам на дарозе 
вяртаньня Беларусі ў Эўропу:

«Нарэшце Беларусь хоць у 
які агульнаэўрапейскі працэс 
уваходзіць. І гэты факт ства-
рае, што называцца, прэ-
цэдэнт. Калі яна ўвайшла 
ў адзін агульнаэўрапейскі 
працэс, то далей, нату-
ральна, пры пэўных зьме-
нах унутры краіны, ёсьць 
магчымасьць на падста-
ве гэтага прэцэдэнту ду-
маць і пра далучэньне да 
іншых агульнаэўрапейскіх 
працэсаў».

Часовы павераны ў 
справах прадстаўніцтва 
Эўракамісіі ў Беларусі Жан-
Эрык Гольцапфэль агучыў 
лічбы фінансаваньня 
праектаў «Усходняга пар-
тнэрства» ў розных краінах. 
Армэнія атрымае больш як 
98 мільёнаў эўра, Азэрбайджан — 
92, Беларусь — 21, Грузія — 120, 
Малдова — 209, Украіна — 494 

мільёны эўра. Плянуецца, што ў 
2010—2013 гадах фінансаваньне 

падвысіцца на 75%.
У размове са «Свабодай» спа-

дар Гольцапфэль сказаў, што 

21 мільён эўра — далёка ня ўсе 
грошы, якія можа атрымаць Бе-

ларусь. Дадатковыя сродкі 
прадугледжваюцца праз уд-
зел краіны ў рэгіянальных і 
міжрэгіянальных праграмах:

«Ужо ў рамках Эўрапейскай 
палітыкі добрасуседзтва ад-
даецца вялікая ўвага пра-
грамам міжрэгіянальнага 
супрацоўніцтва. Беларусь 
задзейнічана ў трох такіх 
праграмах: «Польшча — Бе-
ларусь — Украіна», «Латвія 
— Літва — Беларусь» і «Бе-
ларусь — рэгіён Балтыйскага 
мора». І тут усе атрымаюць 
больш сродкаў менавіта 
з фондаў Эўрапейскай 
палітыкі добрасуседзтва. 
Эўрапейская камісія ўжо спа-
лучыла адпаведныя фонды 

з фондамі Эўрапейскай палітыкі 
добрасуседзтва. І, зразумела, 
зьявіцца больш магчымасьцяў 

для разьвіцьця супрацоўніцтва. А 
таксама «Ўсходняе партнэрства» 
будзе, натуральна, у фокус увагі 
ўключацца».

 Ігар Лялькоў так тлумачыць роз-
ныя сумы грошай, якія атрымае 
кожная з шасьці краінаў-удзельніц 
«Усходняга партнэрства»:

«Гэта такі індыкатар ступені 
заангажаванасьці той ці іншай 
краіны. Ён паказвае гатоўнасьць 
кожнай краіны далучыцца да 
таго, што прапаноўвае ўвесь ком-
плекс «Усходняга партнэрства». 
Гэта наглядны вынік працы нашай 
дыпляматыі. Нашы прадстаўнікі 
сказалі, што Беларусь гатовая да-
лучыцца да таго, таго і таго. І гэта 
каштуе столькі. А да чагосьці не 
гатовая далучыцца. А Азэрбайд-
жан і Армэнія гатовыя далучыцца 
да больш шырокага комплексу 
пытаньняў, якія будуць абвяшчац-
ца ў складзе «Усходняга партнэр-
ства».

У ім ён шмат казаў пра 
пляны пераадо-
леньня краінай 

эканамічнага крызісу, 
разьвіцьцё адносін з 
Эўразьвязам, эканамічную 
лібэралізацыю. Палітычнай 
лібэралізацыі ён не абяцаў, 
а апазыцыю зноў назваў 
ворагамі народу.

Цягам свайго 
двухгадзіннага выступу 
Аляксандар Лукашэн-
ка імкнуўся давесьці, 
што трымае сытуацыю 
ў Беларусі пад кантро-
лем, ведае, што рабіць 
ва ўмовах эканамічнага 
крызісу, што ён «у до-
брых кандыцыях», сам здольны прымаць 
рашэньні ў краіне і яшчэ не адзін год 
зможа гэта рабіць… Такім чынам ён аб-
верг чуткі пра тое, што некаторыя асобы 
ў ягонай адміністрацыі, у тым ліку ягоныя 
сыны, нібыта адварочваюць яго ад Расеі: 
«Я яшчэ ў стане рэалізаваць тое, пра што я 
гавару не адзін год.

У зьнешняй палітыцы — шматвэктар-
насьць. Што адбылося сёньня? Нас пачулі. 
Дзякуй за гэта, нас зразумелі, на Захадзе 
нас зразумелі, што палітыка задушыць, 
ізаляваць ні да чога не прывяла».

Гаворачы пра неабходнасьць 
разьвіцьця адносін з Эўразьвязам, Лука-
шэнка даводзіў, што гэта не перашкодзіць 
адносінам з Расеяй і што дзеля іх Беларусь 
ня будзе згінацца і прыніжацца. Закрануў  
Лукашэнка і запрашэньне Беларусі на 
саміт у Прагу, на якім будзе абвешча-
на праграма «Ўсходняе партнэрства» 
Эўразьвязу: «Дайшло да драбніцаў: запра-
шаць Лукашэнку ў Прагу ці не запрашаць? 
Як запрасіць і каб не запрасіць… Калі 
камусьці, хоць аднаму чалавеку ў Празе 7 
траўня будзе вельмі нязручна ад таго, што 
там будуць прадстаўнікі Беларусі, вы не 
запрашайце нас. Мы ня будзем прасіцца, 
пацерпім. Калі вам вельмі зручна, каб мы 
там былі, але не Лукашэнка, вы таксама 
мне скажыце. Толькі не па-хамску, як я 
са СМІ даведаўся ад аднаго вышэйшага 
чыноўніка Чэхіі: „Я яму не падам рукі». Ну, 
не падасі — і ня трэба! Ці хачу я, каб ты 
мне яе падаў, гэтую руку».

Гэтак  Аляксандар Лукашэнка адрэагаваў 
на заяву прэзыдэнта Чэхіі Вацлава Клаўса. 
Цягам свайго выступу беларускі кіраўнік 
так і ня даў зразумець, ці зьбіраецца ён 
ехаць на саміт у Прагу. Апазыцыю ж, якая 

выступае супраць ягонай паездкі 
ў Прагу, Лукашэнка зноў назваў 

ворагамі:
«Гэта не апазыцыя. Гэта 

проста ворагі народу. Ці мае 
так званая апазыцыя і яе 
лідэры пэрспэктывы ў гэтай 
дзяржаве, калі яна выступае 
супраць нармальнага жыць-

ця людзей у Беларусі? 
Ніякай пэрспэктывы».

Лідэр Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі 
Анатоль Лябедзька 
паведаміў «Свабодзе», 
што сёньня сапраўды 
перадаў на імя міністра 
замежных спраў Чэхіі 
Карэла Шварцэнбэрга 

дакумэнт ад АДС, у якім не вітаецца за-
прашэньне Лукашэнкі ў Прагу. Словамі 
Лукашэнкі пра апазыцыю як ворагаў на-
роду спадар Лябедзька ня зьдзіўлены: «У 
той краіне, куды ён паедзе, іншы погляд на 
сытуацыю, якія прапаноўваюць будаваць 
наш дом паводле іншых плянаў і схемаў, 
— гэта для Лукашэнкі ворагі. У той краіне, 
куды ён паедзе, у той супольнасьці, якой 
ён хоча нешта сказаць 7 траўня, гэта на-
зываецца плюралізмам думак. Бяз гэтага 
не ўяўляецца сама Эўропа».

Аляксандар Лукашэнка згадаў адзін 
зь лістоў, які падпісала беларуская апа-
зыцыя наконт «Усходняга партнэрства»: 
«Па-мойму, у Прагу яны яго накіроўвалі: 
блякаваць па „Ўсходнім партнэрстве» 
Беларусь, Лукашэнку туды не пускаць і 
так далей… Праўда, ня ўсе. Павінен ад-
значыць, што такі палітык, як Мілінкевіч, 
не падпісаў гэты ліст. Кажа: як жа я буду 
падпісваць, калі гэта гібель для краіны».

Аляксандар Мілінкевіч, камэнтуючы 
гэтую заяву Лукашэнкі, зазначыў «Свабод-
зе», што ён сапраўды не падпісаў адзін з 
дакумэнтаў апазыцыі, таму што ў яго былі 
прынцыповыя пярэчаньні. Мілінкевіч 
зьдзіўляецца, адкуль Лукашэнку ста-
ла вядома пра гэты факт, а пахвала ад 
Лукашэнкі для яго няважная. Асабліва на 
фоне таго, што ён абазваў усю апазыцыю 
ворагамі народу: «Я не лічу, што ўвогуле 
сярод апазыцыі ворагі народу. Ёсьць роз-
ныя пазыцыі. Шчыра скажу, што я працую 
не на тое, каб атрымаць пахвалу ад улады, 
ад спадара Лукашэнкі. Шчыра веру ў тое, 
што гэта карысна для Беларусі, хацеў бы, 
каб мяне пахваліў беларускі народ, каб 
падтрымаў маю пазыцыю. У ягоных вачах 
хацеў бы мець аўтарытэт».

“Лукашэнку рукі не падам”

Паводле прэ-
савага сакратара 
Клаўса Радзіма 
Охвата, чэскага прэ-
зыдэнта засьпела 
зьнянацку падвой-
ная мараль, якая 
выкарыстоўваецца 
пры запрашэньні 
Лукашэнкі на саміт 
у Прагу. 

Вацлаў Клаўс 
заявіў, што Лука-
шэнку рукі пры су-
стрэчы ў Празе не 
падасьць і ня будзе 
прымаць белару-
скага кіраўніка ў 
Праскім градзе.

П р а г р а м а 
«Ўсходняе пар-

тнэрства» – адзін з 
прыярытэтаў чэска-
га старшынёўства 
ў Эўразьвязе. Прэ-
савая сакратарка 
Міністэрства замеж-
ных справаў Чэхіі 
Зузана Оплеталава 
ўдакладніла сёньня, 
што запрашэньне на 
саміт у Прагу прыз-
начаецца Беларусі 
як краіне, а міністар 
Шварцэнбэрг проста 
перадаў яго найвы-
шэйшаму прадстаўніку 
афіцыйнага Менску. 
«Ад Беларусі залежыць, 
каго пашле ў Прагу», – 
дадала Оплеталава. 

Эксперты МВФ слишком 
большие оптимисты

БЕЛАРУСЬ АБДЗЯЛІЛІ ГРАШЫМА

Международный валютный фонд про-
гнозирует, что в текущем году Беларусь 
ждет рецессия и спад ВВП на уровне 
4,3%.

Аналитики связывают пересмотр про-
гнозов в от-
н о ш е н и и 
Б е л а рус и 
со сторо-
ны Между-
народного 
валютного 
фонда с тем, 
что Беларусь быстрыми темпами начала 
терять рынки России, Украины и Китая. 
По данным руководителя Аналитическо-
го центра «Стратегия» Леонида Заико, па-
дение поставок в Россию составило 50%, 
поставок в Китай осталось около 30% и в 
Украину — 27%.

«Стране с феноменально высокой до-
лей экспорта по отношению к ВВП — свы-
ше 60% — нужно делать поправки на эти 
обстоятельства, — сказал Леонид Заико 
в интервью «Завтра твоей страны». — За 
счет внутреннего рынка Беларусь не смо-
жет удержать агрегатные величины на 
плюсовом уровне. Чудес быть не может. 

Сужение, сжатие производства может 
произойти на уровне 25-30% в течение 
года».

Леонид Заико полагает, что к концу года 
будет развиваться депрессивность, осо-

бенно в тех сег-
ментах, кото-
рые связаны с 
экспортными 
направления-
ми. Некото-
рая позитив-

ная динамика, 
по его мнению, возможна только в аграр-
ном секторе.

Экономист Павел Данейко заявляет, что 
прогноз МВФ по падению ВВП на 4,3% яв-
ляется только предварительным и не са-
мым плохим.

«Я думаю, они слишком большие опти-
мисты, все будет гораздо хуже, — считает 
Павел Данейко. — Самое плохое, что чи-
новники не осознают всю глубину опасно-
сти положения. До сих пор принимаются 
действия по решению проблем, которые 
были актуальны позавчера, а реально се-
годня нужно действовать, чтобы решать 
проблемы, которые будут завтра».

Аляксандар Лукашэнка выступіў са штогадовым пасланьнем 
да народу і парлямэнту Беларусі 

ЛУКАШЭНКА ТАК І НЕ СКАЗАЎ, ЦІ 
ЗЬБІРАЕЦЦА Ў ПРАГУ

Павел Дайнеко считает, что в 
Беларуси все будет гораздо хуже 

Прэзыдэнт Чэскай Рэспублікі Вацлаў Клаўс адрэагаваў на перададзенае Кар-
лам Шварцэнбэргам запрашэньне Аляксандру Лукашэнку прыехаць у траўні ў 
Прагу на сустрэчу кіраўнікоў дзяржаваў, якія ўваходзяць у праграму «Ўсходняе 
партнэрства». 
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СЬВIТАНАК

Семен Букчин 
Ну вот оно и случилось. То, что 

и должно было произойти. Бело-
русский правитель получил при-
глашение в Прагу.

Бумажка эта, конечно, ничего 
не стоит. Как не стоила и та, ко-
торую в свое время подписал 
Чемберлену Гитлер. Такой вот, 
с позволения сказать, «Мюнхен 
наоборот» у нас случился. 

И ведь как истошно вопят. И 
даже грозят. Г-н Вечорка твердо 
знает: «За следующие репрессии 
Европа будет отвечать вместе с 
Лукашенко».

Ой ли, г-н Вечорка? Так ли уж 
будет Европа отвечать? И на ка-
ком суде? Может быть, в Гааге бу-
дут судить весь Европарламент 
«за преступления перед бело-
русским народом»?

Г-н Лебедько назидательно 
поднимает палец: «Участие Бе-
ларуси в Восточном партнер-
стве должно основываться на 
демократических принципах». 
Вон оно как! Там, в Европе, не-
бось, и не слыхали о таких прин-
ципах!  И г-н Козулин трагически 
покачивает головой: «Поражает 
лицемерие некоторых европей-
ских политиков».

Да, нехорошо-с, господа!
Правда, г-н Козулин, в отличие 

от г-на Вечорки, не так глоба-
лен. Он все-таки не всю Европу 
осуждает, а только «некоторых 
европейских политиков». Ко-
нечно, в этом ряду на первом 
месте удачно окрещенный кем-
то из интернетчиков «князем 
тьмы» (почти Дракула) чешский 

министр иностранных дел Карл 
Шварценберг.

Тот, что лично доставил в 
Минск приглашение в Прагу.

Но какова чешская демокра-
тия! Президент Чехии Клаус тут 
же заявляет, что не подаст руки 
Лукашенке, ежели тот приедет. 
Хотя и подписал приглашение. 
Чтобы оценить это заявление, 
стоит только представить, что 
министр иностранных дел Бе-
ларуси Мартынов заявляет, что 
не подаст руки шейху Катара во 
время приема, на котором этот 
самый шейх будет чуть ли не об-
ниматься с Лукашенко.

Такие вот демократические 
игры позволяют себе в той са-
мой Праге, в которую сорок лет 
назад очень даже свободно вош-
ли советские танки.

Попробуем хотя бы отчасти 
разобраться в этой жестикуля-
ции и риторике с обеих сторон 
– белорусской и западноевро-
пейской.

Ну, с белорусской – дело дав-
нее и понятное. Карты давно роз-
даны. Ставки сделаны.  Идет игра 
в покер. Да не просто, а в Кариб-
ский пиратский покер. Тут что 
главное? Имея покерную комби-
нацию, умело повышать ставку 
и не допускать, чтобы у дилера 
оказалась «лучшая рука».

За счет чего мы можем играть 
на повышение?

А у нас тихо! Никаких 
молдавско-грузинских и прочих 
оранжево-украинских бунтов 
и волнений. Парламент смир-
ный, как комендантский взвод. 

По  трубам нефтяным и газовым 
все, что нужно, течет в нужную 
сторону. И народ хороший – тер-
пеливый, терпеть будет столько, 
сколько надо. 

А на Западе любят тишину. 
Уважают. Поэтому надежда на 
выигрыш серьезного рэйза (по-
керный термин) немалая. Что 
же касается самого Запада, кото-
рый вроде бы и есть и которого, 
если иметь в виду все тамошние 
раздраи и проблемы, вроде бы и 
нет, то тут вот что следует иметь 
в виду.

Но сначала о чешских жестах. 
Кто такой президент Вацлав 
Клаус? Это фигура представи-
тельская. Ему по должности по-
ложено делать заявления. Ре-
альной власти почти никакой. 
А вот министр Шварценберг не 
вылезает из Брюсселя, в Штаты 
мотается регулярно. Он человек 
подневольный. Ему и хочется, и 
колется. Больше хочется. Потому 
и письмецо в Минск привез.

Чье поручение он в данном 
случае выполнил? Нет, нет, не 
буду говорить о «продажном За-
паде», о нынешних «мюнхенцах», 
блюдущих собственные эгоисти-
ческие, разумеется, интересы.

Народ в интернете и без меня 
повозмущался:

– Ай-яй-яй! Вот так Европа! 
Европа, конечно, Беларуси 

давно задолжала. Но, друзья 
мои, почему мы не хотим видеть, 
что это уже другая Европа? Не 
без страха произнесу это ерети-
ческое слово – постдемократи-
ческая.

Если кому-то покажется, что 
меня тянет, скажем, к француз-
ским левым, не утратившим сво-
их симпатий к Советскому Союзу 
и после его крушения, то сразу 
скажу, что это не так.

Эти восторженные слепцы, 
маоисты и прочие поклонники 
Сартра, мне всегда не нрави-
лись.

Но из этого не следует, что 
так уж трудно нынче разглядеть 
формальность нынешней за-
падноевропейской демократии. 
Конечно, конечно, в сравнении 
с нами…

Но штука в данном случае не в 
том, чтобы поверять одну реаль-
ность другой. 

Штука как раз в том, чтобы по-
нять западноевропейскую ре-
альность.

Увы – тамошние народы объ-
ективно лишены суверенности и 
тамошняя демократия большей 
частью формальна. Главное до-
казательство тому – нынешний 
кризис. Советский обыватель, 
продолжающий благополучно 
свое существование и в новые 
времена, считает, что кризис – 
это что-то вроде плохой погоды. 
Было и прошло.

Собственно, и западный обы-
ватель так настроен. Точнее 
– был настроен. Теперь – сви-
детельством тому волнения и 
бунты в разных европейских 
регионах – он начинает сообра-
жать, что те, кто стоит во главе 
их стран, меньше всего думали и 
думают о благе своих граждан.

И спросить, вроде, не с кого. 

Граждане сами голосовали за 
тех, кто привел их к нынешней 
ситуации, подчиняясь диктату 
крупнейших монополий и кор-
пораций, по сути представляю-
щих олигархическую систему.

А теперь западные правители 
разводят руками – мы не вино-
ваты. Поэтому умолкнем о демо-
кратии и прочей чепухе. С этим 
делом в Европе закончено. Хотя, 
конечно, соответствующая обо-
лочка еще будет долго сохра-
няться.

Вот и ответ на вопрос, почему 
пригласили «последнего дикта-
тора» в Прагу. Да потому что не 
диктатор он вовсе, а достаточно 
близкий им человек. Толковый 
губернатор, ¬ сказал однажды 
о нем один западный посол. – У 
него порядок, никаких неожи-
данностей.

Мне кажется, что в глубине 
души и наши оппозиционные 
моралисты вроде Козулина с 
Вечоркой, понимают: постдемо-
кратической Европе нужен авто-
ритарный Лукашенко. У них свои 
дела.

Таких мелочей, как проблемы 
белорусского народа, тем бо-
лее гражданские свободы, не 
касающиеся. Понятно? И в этом 
смысле действительно не так уж 
важно – поедет «последний дик-
татор» в Европу или испугается 
испортить свой костюм. Хотя, 
может, обойдется и без яиц… В 
Буша вон ботинком запустили.

Главное – сорвать в покере хо-
роший рэйз, утерев нос и Евро-
союзу и России. 

ПИРАТСКИЙ ПОКЕР

КАПІТУЛЯЦЫЯ
Інтэрв’ю Анатоля Ляўковіча газеце «Со-

ветская Белоруссия» ўвайшло ў гісторыю 
беларускага дэмакратычнага руху як 
акт капітуляцыі аднаго з яго дзеячаў. 
Піша Анатоль Сідарэвіч, лідэр сацыял-
дэмакратычнага руху на Беларусі.

У гісторыю сацыял дэмакратычнага 
руху Беларусі яно ўвайшло як адмова ад 
базавых каштоўнасцяў дэмакратычна-
га сацыялізму (адна фраза «Дэмакратыя 
– не «святарная карова» чаго вартая), 
як адрачэнне ад запаветаў Івана і Анто-
на Луцкевічаў, ад спадчыны Беларускай 
Сацыялістычнай Грамады і сфармулява-
ных ёю канстытуцыйных асноў Белару-
скай Народнай Рэспублікі.

Умацаванню пазіцый БСДП у 
міжнародным сацыялістычным руху 
Ляўковічава інтэрв’ю не паслужыць. 
Наносіць Ляўковіч і ўдар усёй беларускай 
дэмакратычнай апазіцыі.

Сваім інтэрв’ю Анатоль Ляўковіч 
упісаў у гісторыю сучаснай беларускай 
сацыял дэмакратыі яшчэ адну ганебную 
старонку. (Першую старонку ён упісаў 
тады, калі, як кажа партыйнае паданне, 
за энную суму саступіў пасаду старшыні 
БСДП Аляксандру Казуліну.)

Чаму?
Чаму Анатолю Ляўковічу вельмі за-

лежала на тым, каб апублікавацца ў 
«Саўбелцы»?

Ляўковіч мне патлумачыў сваю згоду 
напісаць артыкул для «СБ» прагматыч-
на: пасля таго, як у гэтай газеце з’явіцца 
ягоны артыкул, Беларускай сацыял дэ-
макратычнай партыі (Грамадзе) будзе 

лягчэй жыць і працаваць. Але гэта толькі 
паўпраўды.

Сапраўды, як і ўсе дэмакратычныя 
партыі, БСДП знаходзіцца ў цяжкім ма-
тэрыяльным становішчы. БСДП нават у 
больш цяжкім становішчы, чым іншыя 
партыі. Адпаведна, у цяжкім матэры-
яльным стане знаходзіцца і ён, Анатоль 
Ляўковіч. Берасцеец, ён мусіць наймаць 
у Менску жыллё, харчавацца, 
выдаткоўваць грошы 
на транспарт, 
сувязь і г. 
д. Акра-
мя таго, 
у яго ёсць 
а б а в я з к і 
і перад 
сям’ёю. Кара-
цей, бараць-
ба барацьбой 
(невядома, калі і чым 
яна скончыцца), а жыць (зада-
вальняць матэрыяльныя патрэбы) неаб-
ходна цяпер.

Логіка ўчынкаў Ляўковіча простая: 
калі не палепшыцца матэрыяльнае 
становішча партыі, дык мо палепшыцца 
маё асабістае становішча?

У 2005 годзе дацэнт Берасцейска-
га дзяржаўнага універсітэта Ляўковіч 
вырашыў стаць прафесійным палітыкам 
і перайшоў на пасаду старшыні БСДП. 
Ён, мабыць, спадзяваўся, што ў матэры-
яльным сэнсе нічога не страціць, а на-
ват і набудзе. Аднак відавочна, што ён 
памыліўся. Маючы дыплом філосафа, 

Ляўковіч забыў, што ў адну і тую ж раку 
двойчы не ўваходзяць. Тое, што меў 
Мікалай Статкевіч, стала недаступным 
для Анатоля Ляўковіча. Згадзіўшыся 
саступіць пасаду старшыні партыі Аляк-
сандру Казуліну, ён паставіў БСДП па за 
Інтэрнацыяналам і не можа спадзявацца 
на салідарнасць з ім іншых сацыял дэма-
кратычных, сацыялістычных і 
рабочых партый. 

І яму 

н і ч о г а 
не заставалася, 

як павярнуцца тварам да 
ўлады. А тут яшчэ Еўропа пачала 

гульні з афіцыйным Менскам. Чаму ж не 
выкарыстаць зручны момант?

Вось і ўся прагматыка Ляўковічавага 
інтэрв’ю.

Характар выказванняў
Я не памылюся, калі ахарактары-

зую выказванні Анатоля Ляўковіча як 
сервілісцкія ў дачыненні да ўлады і 
асабліва да Аляксандра Лукашэнкі.

Палітычная барацьба падчас вымагае 
ад чалавека поўнай самааддачы. Трэба 
быць Іванам Луцкевічам, каб весці бізнес 
і на заробленыя грошы выдаваць «Нашу 
Ніву», ажыццяўляць іншыя культурніцкія 
і палітычныя праекты, каб, сабраўшы 
багатыя калекцыі, што склалі аснову Бе-

ларускага музея ў Вільні, шкадаваць гэ-
тага багацця для сябе, для папраўкі ўмоў 
свайго жыцця і нават здароўя. Трэба 
быць высокаталенавітым публіцыстам, 
крытыкам і палітычным мысліцелем Ан-
тонам Луцкевічам, каб, страціўшы працу 
ў Беларускай гімназіі, перабрацца з дву-
ма сынамі ў аднапакаёвую кватэру, весці 
паўгалоднае жыццё і не пайсці на службу 
таму палітычнаму рэжыму, у апазіцыю да 
якога ён стаў ад самага пачатку.

Палітычная барацьба бывае надта пра-
цяглаю. Можна і памерці, не дачакаўшыся 
здзяйснення сваіх спадзяванняў.

Не ў кожнага стае фізічных і мараль-
ных сілаў, каб выстаяць у барацьбе. Не 
ў кожнага стае цярпення. І тады людзі 
кіруюцца правілам «не можаш перамаг-
чы іх – далучыся да іх».

Не можаш перамагчы іх – далучыся 
да іх

Помніцца, што ў свой час Анатоль 
Ляўковіч не адзін раз ганьбаваў за 
згодніцтва Уладзіміра Нісцюка, але я не 
магу згадаць, дзе і ў якім тэксце Уладзімір 
Нісцюк апусціўся да панегірыкаў сістэме і 
яе «стырнавому».

Уладзімір Нісцюк, паспадзяваўшыся 
на тое, што за прымірэнчыя жэсты ўлада 
дасць яму магчымасць атрымаць мандат, 
мусіў 28 верасня 2008 года расчаравацца. 
21 снежня ён пакінуў партыю і палітыку 
ды жыве жыццём прыватнага чалавека.

Няўжо і Анатоль Ляўковіч марыць пра 
мандат? Ці ён, маючы перад сабою пры-
клад Уладзіміра Нісцюка, сваім інтэрв’ю 
хоча папросту выклянчыць ва ўлады 
якую небудзь пасаду ва універсітэце, у 
інстытуце і таксама стаць прыватнаю асо-
бай?


